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در سالروز بیعت تاریخی همافران نیروی هوایی با امام 
خمینــی)ره( در ۱۹ بهمن ۱۳۵۷، رهبــر معظم انقلاب 
اســلامی در دیدار جمعی از فرماندهــان نیروی هوایی و 
پدافند هوایی ارتش، آن بیعت شگفتی ســاز را یک نقطه 
عطف خواندنــد و گفتند: امروز مقابله با تهاجم دشــمن 
برای تحریف واقعیت ها، دســتاوردها، پیشرفتها و اقدامات 
حماســه آمیز نظام اســلامی نیازمند یک حرکت دفاعی و 
تهاجم ترکیبی با محوریــت فریضه فوری و قطعی جهاد 

تبیین است.
به گزارش ایسنا،  آیت الله خامنه ای در ابتدای این دیدار 
با اشــاره به محــدود بودن تعداد حضار به علت شــرایط 
نامســاعد کرونا گفتند: من همواره مقید به رعایت شیوه 
نامه های بهداشتی و عمل به توصیه های پزشکان هستم و 
در استفاده از ماسک اصرار دارم و چند ماه قبل نیز نوبت 

سوم واکسن را دریافت کردم.
ایشان خطاب به مردم توصیه کردند هر آنچه پزشکان 
و متخصصان در زمینه رعایت شیوه نامه ها صلاح می دانند، 

عمل کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای ســپس با اشــاره به حرکت 
تاریخی نیــروی هوایی در بیعت با امام)ره( خاطرنشــان 
کردند: اگرچه نسل کنونی نیروی هوایی در آن روز حاضر 
نبوده اما همه کســانی که در نیروی هوایی با احســاس 
مســئولیت فعالیت می کنند، در افتخار و فضیلت آن روز 
شریک هستند، چرا که آن حرکت در واقع بیعت با آرمانها 
و جهاد مقدسی بود که امام)ره( فرمانده مقتدر آن بودند، 
بنابراین آن حرکت معنوی ادامه دارد و همه کسانی که در 
مسیر آن آرمانها قرار دارند، در آن حرکت سهیم هستند.

رهبر انقلاب اسلامی یکی از ویژگی های مهم آن حرکت 
بسیار تأثیرگذار را »تشخیص نیاز لحظه« از جانب افسران 
و همافــران نیروی هوایی و انجام آن اقدام هوشــمندانه 
براساس بصیرت برشمردند و گفتند: این حرکت همچنین 
نشــان داد محاسبات آمریکا و رژیم منحوس پهلوی، غلط 

بود و از جایی ضربه خوردند که تصورش را نمی کردند.
آیت الله خامنه ای در بیان مهمترین نکته درس آموز آن 
رویداد تاریخی افزودند: اگر نیروهای جبهه حق و اســلام، 
در هر میــدان جهادی اعم از جهادهــای نظامی، علمی، 
تحقیقاتی و سایر عرصه ها، حضور فعال، مؤثر و امیدوارانه 
داشــته باشــند و از جلال و جبروت ظاهری طرف مقابل 
نهراسند، قطعاً محاسبات دشمن غلط از آب درخواهد آمد 

زیرا این وعده تخلف ناپذیر الهی است.
ایشــان خاطرنشــان کردند: امــروز نیز محاســبات 
امریکایی ها غلــط از آب درآمده و در حال ضربه خوردن 

از جایــی هســتند که قبــلًا تصــورش را نمی کردند که 
آن هم از طرف رؤســای جمهور خودشــان اســت یعنی 
رئیس جمهور قبلی و فعلــی آمریکا با اقدامات خود عملًا 
 دست به دســت هم داده اند که باقیمانده آبروی امریکا را 

هم ببرند.
رهبــر انقلاب اســلامی در بیان عمق داشــتن حرکت 
آن روز نیــروی هوایی به اســتمرار آن پس از انقلاب در 
عرصه های مختلف اشــاره کردند و افزودند: تشکیل جهاد 
خودکفایی نیروی هوایــی در همان روزهای اول انقلاب، 
خنثی کــردن توطئه هــا و کودتا در برخــی پایگاهها و 
اقدامات برجســته نیروی هوایــی در دوران دفاع مقدس، 
همه نشانگر آن اســت که حرکت ۱۹ بهمن ۵۷ براساس 
عمق و روحیه بصیرت شــکل گرفته بود و به همین علت 
در نیروی هوایی و ارتش شــهیدان برجســته ای همچون 
صیاد شیرازی، بابایی، ستاری، کلاهدوز، فکوری و فلاحی 

چهره نمایاندند.
آیت الله خامنه ای یکی از دلایل این عمق و بصیرت در 
نیروی هوایی را ارتباط نزدیک آنها در دوران رژیم طاغوت 
با مستشــاران امریکایی و مشــاهده دیکتاتوری، تسلط و 
فســاد اخلاقی آنها ارزیابی و خاطرنشــان کردند: حضور 
امریکایی ها در ارتش ایران داســتان غم انگیزی است که 
احتمالاً نسل جوان از آن اطلاعی ندارد اما یک نمونه آن، 
اســتفاده چند باره امریکا و انگلیــس از ارتش ایران برای 

ســرکوب ملتهای مظلوم بود که این یکی از خیانت های 
رژیــم پهلوی به ارتش و ملت ایران و همچنین جنایت در 

حق ملتهای دیگر است.
رهبر انقلاب با تأکید بر اهمیت »جهاد تبیین«، عکس 
منتشر شده از بیعت همافران با امام خمینی)ره( را نمونه ای 
از اثــر مانــدگار کار تبیینی برشــمردند و گفتند: عامل 
ماندگاری و اثرگذاری آن حادثه تاریخ ساز و تحول آفرین، 
همان قاب تصویر هنرمندانه ای بود که با امکانات رسانه ایِ 
محدود آن روز منتشر شد و این نشان دهنده اثر بی بدیل 

روایت گریِ درست از حوادث است.
ایشان با اشاره به گسترش انواع رسانه ها در بسترهای 
مختلف، سیاست قطعی رســانه های معاند اسلام و ایران 
را تحریــف واقعیت ها با بکار بســتن دروغ های حرفه ای 
دانســتند و افزودند: آنهــا برای اجرای این سیاســت، با 
بزک کردن چهره زشــت و فاسد رژیم طاغوت و پوشاندن 
خیانت هــای آنها، حتی به دنبــال تزیین و آرایش تصویر 
سراپا جنایت ســاواک هســتند و در مقابل، با مخدوش 
کردن چهره انقلاب و امام بزررگوار، پیشــرفتها، حقایق و 
نقاط مثبت انقلاب را کاملًا کتمان، و نقاط ضعف را صدها 
برابــر بزرگ نمایی می کنند، بنابراین در مقابل این تهاجم 

رسانه ای، جهاد تبیین یک فریضه قطعی و فوری است.
آیت الله خامنه ای دیکتاتوری رســانه ای را یکی از انواع 
دیکتاتوری قدرت های غربی بــا وجود ادعای آزادی بیان 

آنها خواندند و با اشــاره به مصادیقی از آن همچون حذف 
نام و عکس شهید سلیمانی در فضای مجازی خاطرنشان 
کردند: آنها هــر کلمه و تصویری را که با سیاســت های 
غربی معارض باشــد، ممنوع الانتشار می کنند و در مقابل 
از همین فضا برای تخریب اســلام و جمهوری اســلامی، 

استفاده حداکثری می کنند.
ایشان در مقابل این واقعیت تلخ، وظیفه همگان بویژه 
مسئولان و متولیان رسانه ملی و صاحبان انواع رسانه ها را 
به میدان آمدن و روایت صحیح پیشرفتها و خدمات بزرگ 
انقلاب دانستند و افزودند: کارهای بزرگ و حماسه آمیزی 
در طول این چند دهــه در عرصه های گوناگون همچون 
اقتصادی، اجتماعی، عمرانی، آموزشی، بهداشت و درمان، 
صنعتی، دینی و فرهنگی، دیپلماسی و سیاسی، دفاعی و 
امنیتی رقم خورده اســت اما به علت کم کاری ها انعکاس 
و خبر چندانــی از این اقدامات حیــرت آور در مجموعه 
رســانه ای کشــور وجود ندارد، در حالی که هر یک از آنها 

سرفصلی برای جهاد تبیین است.
رهبر انقلاب گفتند: نباید گذاشــت بعضی از مشکلات 
اقتصادی و معیشــتی بر روی این پیشــرفتها و حماسه ها 
گرد و غبار بنشــاند و آنها را از چشم مردم دور کند و به 

فراموشی سپرده شود.
آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به »تهاجم ترکیبی« 
جبهه دشمن علیه ایران یعنی تهاجم اقتصادی، سیاسی، 
امنیتی، رســانه ای و دیپلماســی تأکید کردند: در مقابل 
این تهاجم ترکیبی و دسته جمعی، نمی توانیم همیشه در 
موضع دفاعی بمانیم و ما نیز باید در زمینه های مختلف از 
جمله رســانه ای، امنیتی و اقتصادی تهاجم ترکیبی کنیم 
کــه در این زمینه اهل فکر و اقدام بخصوص مســئولان، 

موظف به تلاش هستند.
ایشــان در پایان سخنانشان، پیشــرفت های روزافزون 
کشــور بر خــلاف اراده بدخواهــان را نویدبخش فردایی 
بهتر برای ملت دانســتند و گفتند: همچنان که جمهوری 
اسلامی در طول این ۴۳ سال با قدرت به پیش رفته و روز 
به روز مستحکم تر و ریشه دارتر شده است، این حرکت به 
توفیق الهی در آینده نیز بهتر از گذشته ادامه خواهد یافت 

و دشمن باز هم ناکام خواهد شد.
آیــت الله خامنه ای همچنین با اشــاره به ایام پر برکت 
ماه رجب، آحاد مردم به ویــژه جوانان را به بهره مندی از 

فیوضات الهی و معنوی این ماه توصیه کردند.
پیش از ســخنان رهبر انقلاب اســلامی، امیر سرتیپ 
واحدی فرمانده نیروی هوایی ارتش گزارشی از فعالیت ها، 

پیشرفت ها و برنامه های این نیرو بیان کرد.

فرمانده کل قوا در دیدار جمعی از فرماندهان نیروی هوایی ارتش مطرح کردند

فرمان تهاجم ترکیبی در مقابل تهاجم ترکیبی جبهه دشمن

گروه سیاســی – محمدحســین یزدی: در حالی 
که پس از یــازده روز تنفس در مذاکرات هســته ای وین 
و رایزنی  سیاســی هیات های مذاکره کننده در پایتخت ها، 
مذاکره کنندگان روز سه شــنبه قصد بازگشــت به پایتخت 
اتریش را داشتند، حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه ایران 
به مجلس شورای اسلامی رفت تا پیرامون تحولات سیاست 
خارجی و مذاکرات وین بــه نمایندگان گزارش بدهد و به 
ســوالات آنها پاسخ بدهد. در مجلس اگرچه کسانی حضور 
دارنــد کــه روزگاری مدعی آتش زدن برجــام بودند و در 
همایش »ما دلواپسیم« شرکت می کردند و علیه مذاکرات 
هســته ای سخنان آتشین می گفتند، اما این بار نشستند و 
بدون اعتراض به سخنان وزیر خارجه فعلی درباره مذاکرات 

»احیای برجام« گوش سپردند. 
اخبار رســمی که از این جلســه غیرعلنی منتشر شده، 
توضیح مبسوطی درباره این جلسه نمی دهد و فقط کلیاتی 
از مســائل مطرح شده را بیان می کند؛ اما در همین کلیات 
هم می توان نکاتی مهم را پیدا کرد. سخنگوی هیات رئیسه 
مجلس در گفتگو با خانه ملت با اشــاره به صحبتهای وزیر 
خارجه در جلســه غیر علنی مجلس درباره مذاکرات وین 
توضیح داد که بر مبنای سخنان وزیر خارجه، »مذاکرات با 
هدف ایجاد گشایش های اقتصادی در برابر تعهداتی که در 
برجام داریم، دنبال می شود و طرف های مقابل باید تعهدات 

و ضمانت های جدی برای رفع تحریم ها بدهند.«
وی در گفتگویی دیگر با ایســنا در خصوص ســخنان 
امیرعبداللهیان گفت : تیــم مذاکره کننده ایرانی به دنبال 
این اســت که ضمانت هــا را دنبال کنــد، به خصوص در 
مــواردی که به حوزه هــای اقتصــادی و مباحث تجاری 
برمی گردد. برای ما مهم است اگر ما تعهدی را پذیرفتیم و 
اگر روابط تجاری و مالی ما با شــرکتهای بین المللی انجام 
شد کشــورهای دیگر هم به نحوی رفتار کنند که با تکانه 
های سیاســی و عهدشــکنی های بعدی احتمالی از سوی 

آمریکا و هر کشور دیگر شرکتها دچار مشکل نشوند.
موسوی ادامه داد: آقای امیرعبداللهیان در گزارش خود 
بــه تحریم اشــخاص حقیقی و حقوقی ایرانــی که تحریم 
شده اند اشــاره کرد و گفت »آمریکایی ها اشخاص حقیقی 
و حقوقی ایرانی را طــی زمان های مختلف تحریم کرده اند 
لــذا یکی از محورهای جدی در مذاکرات، رفع تحریم افراد 
کلیدی اســت، به ویژه افرادی و اشخاصی که در اقتصاد و 

معیشت مردم می توانند نقش داشته باشند.«
به این ترتیب می توان گفت کــه حداقل یکی از نکاتی 
که امیرعبداللهیان در این جلســه درباره آن ســخن گفته، 
موضوع گشایش های اقتصادی اســت که با احیای برجام 
می توان به آن رســید؛ گشــایش هایی که آن قدر اهمیت 
و ارزش دارد که ایــران در قبال آن تعهداتی که در برجام 

دارد، دنبال کند. این گشــایش ها حاصل رفع تحریم های 
ظالمانه آمریکا اســت که ایران بر آن پافشاری می کند و به 
این ترتیب به اهمیت و ارتباط تحریم ها با اقتصاد کشــور 
هم می توان پی برد؛ موضوعی که برای کسی مخفی نیست 
اما معلوم نیست چرا برخی سیاسیون در مواقع مقتضی آن 
را انکار می کردند تا بتوانند در مقابل مذاکرات هسته ای در 

زمان دولت سابق سنگ اندازی کنند.
بهر ترتیب رویارویی نمایندگان با این سخنان، و از سوی 
دیگر ســفر علی باقری مذاکره کننده ارشــد ایران به وین 
با همین دستور کار، نشــان می دهد که عقلانیتی در برابر 
واقعیت تحریم ها و نقش برجام در گشایش های اقتصادی 
شکل گرفته اســت که ارزشمند است؛ ضمن اینکه شنیده 
می شــود این دوره مذاکرات، آخرین دور مذاکرات اســت 
و طرفین به توافقی جامع نزدیک شــده انــد. با این حال 
ســخنگوی هیات رئیســه مجلس درباره اینکه در سخنان 
امیرعبداللهیــان در مجلس، آیا موضوعی در خصوص زمان 
نهایی برای رسیدن به توافق مطرح شد؟ گفت: وزیر خارجه 
زمانــی را برای نهایی شــدن مذاکرات اعــلام نکرد، چون 
مذاکرات در جریان اســت و ما اصرار و تاکیداتی داشــته و 
طرف مقابل هم بایــد این موضوعات را بپذیرد و در نهایت 
به نقطه اشتراک برســیم به همین دلیل هنوز نقطه نهایی 
مشخص نشده اســت ولی در نهایت طبق صحبتهای وزیر 

خارجه مذاکرات رو به پیشرفت و رو به جلو است.
بــر مبنای اخبار منتشــر شــده قرار بر این اســت که 
مذاکرات دور هشتم در سطح کارشناسی برگزار شود و بعد 
از آن در چارچوب دیدارهای دوجانبه و چندجانبه در سطح 
معاونان مذاکرات دنبال شــود. در عیــن حال پیش بینی 
می شــود که مذاکرات طبق چند هفتــه اخیر میان هیات 
های ایران و ۱+۴ خارج از چارچوب کمیســیون مشــترک 

برجام نیز برگزار شود.
تاکنــون طرفین توانســته اند در زمینه نــگارش متن و 
نزدیــک کردن دیدگاه هــا در موضوعات اصلی پیشــرفت 
قابل توجهی به دســت آوردند. اکنــون از میزان پرانتزها و 
موارد اختلافی کاســته شده است و در رابطه با دو موضوع 
»راستی آزمایی« و »تضمین ها« که در دو هفته اخیر مورد 
بحث بوده است، پیشــرفت های قابل ملاحظه ای به دست 
آمده اســت. اما در حوزه های »رفع تحریم ها« و »اقدامات 

هسته ای« هنوز به تصمیمات سیاسی طرف ها نیاز است.
منابع نزدیک به هیات مذاکره کننده ایران تصریح دارند 
کــه به طور کلی چارچوب و تصویــر توافق نهایی در حال 
حاضر روشن و مشخص اســت و در صورتی که طرف های 
مقابــل به ویژه آمریکا در روزهای آتــی تصمیمات لازم را 
اتخاذ کرده باشند، می توان به توافقی مرضی الطرفین دست 

یافت.

رئیس قــوه قضائیه گفت: هیئت تحقیــق و تفحص از 
ســازمان بورس باید گزارشــی جامع، متقن و مســتند را 
تدوین کند و دستگاه قضایی نیز در تحقق این مهم از هیچ 

کمک و مساعدتی به هیئت مزبور فروگذار نخواهد کرد.
قــوه قضائیــه، حجت الاسلام والمســلمین  به گزارش 
محســنی اژه ای، در نشســت با اعضای هیئــت تحقیق و 
تفحص از ســازمان بورس و بازار سرمایه، تحقیق و تفحص 
را از ابزارهای مهم نظارتی مجلس دانست و اظهار کرد: در 
مقوله پراهمیت تحقیق و تفحص بعضاً گلایه هایی دوطرفه 
از ســوی نمایندگان مجلس و مسئولان قوه قضائیه مطرح 
می شــود؛ نمایندگان از طولانی شــدن فرآیند رسیدگی 
قضایی و مشــخص نبودن نتیجه در باب گزارشات ارجاعی 
تحقیق و تفحص گلایه مندند و در ســوی مقابل این گلایه 
در قوه قضائیه از مستند و متقن نبودن گزارش های تحقیق 
و تفحــص مجلس، کلی بودن ایــن گزارش ها و همچنین 

ضمیمه  نشدن مستندات کافی به آن ها وجود دارد.
رئیس دســتگاه قضا بــر همین اســاس از نمایندگان 
مجلس و اعضای هیئت های تحقیق و تفحص خانه ملت در 
باب موضوعات مختلف خواست تا با عزمی راسخ در راستای 
تقویــت و تحکیم همــکاری با قوه قضائیــه جهت اتقان، 
شفافیت، مستدل و قابل دفاع بودن گزارشات و پرونده های 

تحقیق و تفحص، اقدام کنند.
رئیس عدلیه همچنین تاکید کــرد در قوه قضائیه هم 
عزم، جزم خواهد بود که با ســرعت گزارشــات تحقیق و 

تفحص به نتیجه برسد.
رئیس قوه قضائیه تحقیق و تفحص از ســازمان بورس 
و بازار ســرمایه را از موضوعات بسیار حائز اهمیت دانست 
و با برشــمردن دلایل این اهمیــت، گفت: موضوع بورس، 
دربرگیــری بالایی در جامعه دارد و چنــد ۱۰ میلیون از 
افراد جامعه که عمدتاً از طبقات متوســط و پایین هستند، 
در این بازار اقدام به ســرمایه گذاری کرده اند و بعضاً علاوه 
بر دارایی خود، ســرمایه اعضای خانواده شان را نیز به این 

بازار آورده اند.
رئیس عدلیه افزود: همچنین باید به این مهم نیز اشاره 
کــرد که بخش قابل توجهی از افرادی کــه در بازار بورس 
متضرر شــدند از آگاهی و شناخت لازم نسبت به فرآیندها 
و ســازوکارهای این بــازار برخوردار نبودنــد و در زمینه 
آگاهی بخشی و اطلاع رســانی به آن ها جهت جلوگیری از 
متضرر شــدن شــان، اقدامات مقتضی از سوی بخش های 

ذی ربط صورت نگرفت.
محســنی اژه ای، بورس و ســرمایه گذاری مردم در این 
بازار را به مثابه فرصتی دانســت کــه باید از آن در جهت 
هدایــت نقدینگی و منابــع مالی به ســمت تقویت توان 
تولیدی کشــور و رشــد اقتصادی بهره برده می شد و در 
همین راستا گفت: اکنون که از فرصت مطلوب بهره گیری 
از ظرفیت بورس و سرمایه گذاری مردم در این بازار به نحو 
مطلوب استفاده نشد و مشــکلات و آسیب هایی به دنبال 
آن برای چند ۱۰ میلیون نفر از مردم ایجادشده، دشمنان 
نیز در پی سوء اســتفاده و پیشبرد اغراضشان به واسطه این 

مشکل و آسیب هستند.
رئیس قوه قضائیه با تاکید بر اینکه بواســطه دربرگیری 
بالای قضیه بورس، اغماض و چشم پوشی نسبت به جرائم 
و تخلفات افرادی که در این رابطه احیاناً خیانت یا کوتاهی 
و قصور کرده اند، به هیچ وجه پذیرفته نیست، گفت: هیئت 
تحقیق و تفحص از ســازمان بورس و بازار ســرمایه، باید 
گزارشــی جامع، متقن و مستند را تدوین کنند و دستگاه 
قضایی نیز در تحقق این مهم از هیچ کمک و مساعدتی به 

هیئت مزبور فروگذار نخواهد کرد.
رئیــس عدلیه با اشــاره به مأموریت خود به ســازمان 
بازرسی کل کشــور جهت کمک و مساعدت همه جانبه به 
هیئت تحقیق و تفحص از سازمان بورس و بازار سرمایه، به 
فعال بودن شعب ویژه رسیدگی به تخلفات و جرائم بورسی 
در دادگاه و دادســرا و همچنین آمادگی دســتگاه قضایی 
برای تعیین شــعبه مخصوص هیئــت تحقیق و تفحص از 

سازمان بورس اشاره کرد.
رئیس دستگاه قضا همچنین از دستور خود به دادستان 
کل کشــور جهت ورود به موضوعات بورسی حسب اقتضاء 
و ایفاگری نقــش مؤثر و فعال تر در شــورای عالی بورس 
به منظور انتفاع حداکثری مردم و ســرمایه گذاران خرد و 
حقیقی این بازار خبر داد و تصریح کرد: حدود ۳ ماه است 
که شخصاً پیگیر تعیین تکلیف گزارشات سازمان بازرسی 
پیرامون مقوله بورس و پیگیری و تعقیب تخلفات و جرائم 

احتمالی رخ داده در این بازار هستم.
محســنی اژه ای در ادامه چند توصیه مهم را به اعضای 
هیئت تحقیق و تفحص از ســازمان بــورس مطرح کرد و 
گفــت: در جریان تحقیق و تفحص بایــد با اتخاذ تدابیر و 
راهکارهایی تخصصی و عالمانه، تمامی ابعاد و زوایای مقوله 
بورس شــفاف و روشن شود تا هم شرایط استیفای حقوق 

مردم فراهم گردد و هم از بروز مشــکلات و آســیب های 
مشــابه بعدی پیشگیری شود و جنبه بازدارنده موضوع نیز 

تقویت شود.
تدویــن و نهایــی کردن گزارش تحقیــق و تفحص در 
کوتاه تریــن زمان ممکن با »اســتفاده از نیروی انســانی 
بیشتر« و »بهره گیری از ظرفیت ها و امکانات دستگاه های 
نظارتــی« توصیه دیگــر قاضی القضات بــه اعضای هیئت 

تحقیق و تفحص از سازمان بورس بود.
رئیس قوه قضائیه در ادامه پیشــنهادی مهم، عملیاتی 
و تاثیرگذار به اعضای هیئت تحقیق و تفحص از ســازمان 
بــورس ارائه کــرد و خطاب بــه آن ها گفت: بــا توجه به 
زمانبر بودن فرآیند نهایی شــدن، قرائت و ارجاع گزارشات 
تحقیــق و تفحص، اعضــای هیئت تحقیــق و تفحص از 
ســازمان بورس می  توانند در طول بررســی ها و تحقیقات 
خود، به محض مشــاهده تخلف و جرم، موضوع را موردی 
با ســرعت و فوریت به هیئت های رســیدگی به تخلفات، 
شعبه دادســرا و ســایر مراجع قضایی ارجاع دهند تا هم 
از گســترش دامنه تخلف و جرم جلوگیری شود و هم در 
 حصول نتیجه نهایی تحقیق و تفحص، تســریع و تسهیل

 صورت گیرد.
در این نشست اعضای هیات تحقق و تفحص مصادیقی 
از تخلفات در بورس طی سال های گذشته و همچنین دوره 
فعلی بیان کردند که رئیس عدلیه از نمایندگان خواســت 
همین موارد هم به فوریت جهت رســیدگی به دستگاه قضا 

ارسال شود.
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره به اهتمام و عزم جدی 
دکتر خداییان رئیس ســازمان بازرســی کل کشور بر امر 
تکمیل گزارشــات ناظر بر تخلفــات و جرائم احتمالی رخ 
داده در بــازار بورس و پیگیــری و تعقیب این مقوله مهم، 
گفت: تاکید مســتمر و همیشــگی ما به سازمان بازرسی 
کل کشــور تعقیب و پیگیری موضوعات مورد رسیدگی تا 
حصول نتیجه نهایی اســت و در قضیه بورس نیز این مهم 
صادق است و ما امیدواریم اعضای هیئت تحقیق و تفحص 
از ســازمان بورس نیز با همکاری همه دستگاه های ذیربط 
گزارشــی جامع، مســتند و متقن را که حائز بازدارندگی، 
آسیب زدایی و جهات پیشگیرانه باشد، تدوین و ارائه کنند.

پیش از ســخنان رئیــس قوه قضائیه، حجت الاســلام 
»ســیدناصر موســوی لارگانی« رئیس هیئــت تحقیق و 
تفحص از بورس و بازار سرمایه، با اشاره به آغاز به کار این 

هیئت از آبان ماه امسال، از چندین مورد مکاتبه با سازمان 
بورس و اوراق بهادار طی مدت اخیر خبر داد.

لارگانــی افزود: هیئت تحقیق و تفحص از بورس و بازار 
ســرمایه، دست نیاز خود را به سوی قوه قضائیه دراز کرده 
و امیدوار اســت که با به ثمر نشســتن و نتیجه دادن این 
تحقیق و تفحص، اعتماد از دســت رفته مردم به بورس و 
بازار سرمایه ترمیم شود. وی در ادامه، »تعارض منافع« را 

مهمترین ریشه وقوع فساد در بورس دانست.
لارگانــی بــر »ضــرورت ممنــوع الخروجــی برخی 
تصمیم ســازان بازار ســرمایه« نیز تاکید کرد. وی »ضعف 
بنیادین ناظر بازار ســرمایه« را یکی دیگر از آســیب های 

موجود بازار بورس دانست.
 لارگانــی در ادامه ســخنان خود، تــرک فعل برخی 
مســئولان ســازمان بورس و اوراق بهــادار در زمینه عدم 
توســعه بورس در مناطق برخوردار کشور، انتصاب مدیران 
فاقــد تجربه و اطلاعــات کافی و لازم در بازار ســرمایه و 
همچنیــن عدم آمــوزش کافی به ســهامداران را از دیگر 
آســیب ها و مشــکلات حوزه بورس و بازار سرمایه طی دو 

سال گذشته عنوان کرد.
در ادامــه ســایر اعضــای هیئت تحقیــق و تفحص از 
بورس و بازار ســرمایه به بیان نقطــه نظرات خود در باب 
»ضرورت پشــتیبانی های قضایی و حقوقی عدلیه از هیئت 
تحقیق و تفحص از بورس و بازار ســرمایه«، »ایجاد شعبه 
خاص برای رسیدگی به پرونده های تخلفات بورس و بازار 
ســرمایه«، »ضرورت بازپس گیری دارایی های غیرمشروع 
متخلفان بورســی«، »جلب اعتماد مجدد مردم به بورس 
و بازار ســرمایه«، »ایجاد انگیزه بــرای مردم جهت کمک 
بــه اقتصاد ملی«، »لزوم شناســایی و برخــورد با منافذ و 
رانت هــای اطلاعاتــی موجود در بورس«، »رســیدگی به 
ابهامات موجود در زمینه فعالیت شــرکت های حقوقی در 
بورس«، و »ضرورت پاســخگویی روســا و مسئولان وقت 

بورس« پرداختند.
همچنیــن در این نشســت، اعضای هیئــت تحقیق و 
تفحــص از بــورس و بازار ســرمایه، از عملکرد رئیس قوه 
قضائیه و ورود فنی و تخصصی در زمینه هایی نظیر »مبارزه 
جدی و قاطعانه با مفســدان اقتصادی«، »اقدام انقلابی در 
زمینه تخریب ساخت وســازهای غیرمجاز در حریم و بستر 
رودخانه ها« و »تلاش های بی وقفه برای کاستن از مشکلات 

مردم در مراجع قضایی«، تشکر و قدردانی کردند.

مذاکره برای ایجاد گشایش های اقتصادی در برابر تعهدات برجامی صورت می گیرد 

سخنان وزیر خارجه در مجلس درباره احیای برجام 

توصیه های رئیس قوه قضائیه به اعضای هیات تحقیق و تفحص از بورس

چشم پوشی از تخلفات در زمینه بورس به هیچ وجه پذیرفته نیست

سخنگوی قوه قضائیه خبر داد
شکایت خانواده بیماران پروانه ای

 علیه ۳۰ نفر در آمریکا
سخنگوی قوه قضائیه از طرح دعوا علیه ۳۰ نفر از اشخاص حقیقی و حقوقی 

در آمریکا توسط خانواده بیماران پروانه ای خبر داد.
ذبیح الله خداییان در نشســت خبری سه شنبه خود در پاسخ به سوال ایسنا 
مبنی براینکه با توجه به فوت پدر بابک خرمدین، پرونده به کجا رسید؟ مجازات 
مادر بابک خرمدین چه شــد؟ گفت: برای پرونده این شخصی که در زندان فوت 
شــد، قرار موقوفی تعقیب صادر شد، ولی همسرش به اتهام معاونت در سه فقره 
قتل تحت تعقیب است و پرونده اش منتهی به صدور کیفرخواست شده و در حال 
ارجاع به دادگاه است. شخصی که فوت شد هم متهم به سه فقره قتل عمدی بود.

وی در پاســخ به سوالی درباره بازداشت مهرشاد ســهیلی و اینکه اتهامات او 
چیست؟ گفت: این شخص هنوز تحت تعقیب دادسرای عمومی و انقلاب قم است 
و با اعطای نیابت قضایی نســبت به دســتگیری او اقدام شد و اتهامات متعددی 
متوجه این شــخص اســت و با صدورقرار تامین بدلیل عجــز از تودیع وثیقه در 
بازداشت است و چند نفر هم بعنوان مطنون و مطلع دعوت شدند ولی به غیر این 

شخص هنوز کسی بازداشت نیست.
خداییان در پاســخ به ســوالی درباره اینکه آیا دیدگاه مشخصی برای انتشار 

صحنه های حوادث وجود دارد؟ گفت: 
انتشار فیلم و یا عکس و قضایایی که منجر به جریحه دار شدن و ناراحتی مردم 
می شــود در رسانه ها ممنوع است و لازم است پیشگیری شود و دستگاه قضایی 

قطعا با این موضوعات برخورد قاطع دارد. اخیرا هم دیدید که 
هیــات نظــارت برمطبوعات با اقدام بــه موقع تاثیر گذار شــد و طبیعتا اگر 
پیشگیری شــود نیازی به تشکیل پرونده نیست. همه کســانی که در رسانه ها 
هســتند باید این موارد را رعایت کنند و از انتشــار مواردی که موجب تشویش 

اذهان عمومی می شود خودداری کنند. 
خدائیان در پاســخ به سوالی مبنی براینکه در روزهای اخیر شاهد ریزش بازار 
رمز ارز ها بودیم و رئیس قوه قضائیه اخیراً تذکری به بانک مرکزی در این رابطه 
داده اســت، این تذکر به کجا رســید؟ گفت: پدیده رمز ارزها امروز خودش را به 
اقتصاد جهانی تحمیل کرده است و پدیده ای است که نمی شود به راحتی از کنار 
آن گذشت. برخی از کشورها آن را به عنوان یک ارز خارجی می دانند و برخی از 
کشــورها آن را به رسمیت نشناخته اند. در کشور ما هم می بینیم برخی در این 
زمینه فعالیت دارند و متاسفانه بازار خطرناکی است و شفاف نیست. برخی از این 

وضعیت سوء استفاده می کنند و اقدام به کلاهبرداری می کنند.
وی افزود: ما چند پرونده در رابطه با رمز ارزها در قوه قضائیه داریم ولی چون 
این پدیده در کشــور تعیین تکلیف نشده، رئیس قوه قضائیه از باب پیشگیری به 
بانــک مرکزی و متولیان امر تذکری در رابطه بــا تعیین تکلیف داد که متولیان 
می خواهند چه اقدامی در رابطه با رمزارزها داشــته باشند. ما نباید منتظر باشیم 
مشکلی در جامعه ایجاد شــود و بعد چاره ای کنیم. در سازمان بازرسی هم قبلًا 
هشدار های لازم را به مسئولان دادیم و متولیان هم مشغول بررسی این موضوع 

هستند.
سخنگوی دستگاه قضا در پاســخ به سوالی مبنی براینکه در خصوص مبارزه 
با ســاحل خواری و حریم خواری که با دستور رئیس جمهور و رئیس قوه قضائیه 
آغاز شــد، آیا نهادهای پر قدرت دولتی هم به ســادگی به این طرح می پیوندند؟ 
دستگاه قضا برای مبارزه با این گونه رفتارها چه تمهیداتی دارد؟ گفت: نسبت به 
آزادی سازی ســواحل اقداماتی انجام شد و در همین مدت کوتاه بخش هایی از 
جنوب و شمال کشور و بستر رودخانه کرج آزاد شدند و بسیاری از دستگاه های 
دولتی اقدام به تخریب بناهای موجود در ســواحل کردند که این روند همچنان 
ادامه دارد. این اقدام نشان می دهد وقتی دولت و قوه قضائیه همگام باشند کارها 

به درستی پیش خواهد رفت.
وی در پاسخ به این سوال که اخیراً مقام معظم رهبری گلایه هایی در رابطه با 
گرانی لوازم خانگی داشتند، آیا با توجه به شرایط موجود، سازمان تعزیرات باید به 
این مسئله ورود کند یا قوه قضائیه؟ گفت: زمانی که مقام معظم رهبری مسئله ای 
را می گویند، باید تمامی دستگاه ها به آن توجه کنند. مسئله گرانی موضوعی است 
که باید ســامان دهی شود اما تنظیم بازار و قیمت گذاری بر عهده دولت است و 
این دولت اهتمام لازم را در این خصوص دارد و اگر چنانچه در بخشــی از کالاها 
شــاهد گرانفروشی باشیم تعزیرات که جزئی از بدنه دولت است، وظیفه پیگیری 
این موضوع را دارد. همچنین سازمان حمایت از مصرف کنندگان و وزارت صمت 
هم در این رابطه وظایفی را برعهده دارد. دســتگاه قضایی هم همکاری های لازم 
را با دولت و تعزیرات دارد، ولی مواردی ممکن است مربوط به گرانی های کلان یا 

احتکار کلان باشد که این موضوع در صلاحیت دادگاه های انقلاب است.
خدائیان در پاســخ به ســوالی در خصوص اقدامات دلالان و جلوگیری آنها از 
بازگشــت ایرانیان خارج از کشــور به ایران، گفت: هم ریاست قوه قضائیه و هم 
ریاست جمهور بارها تاکید کردند که ایرانیانی که قصد بازگشت به وطن را دارند، 
می توانند به کشور برگردند و در داخل کشور سرمایه گذاری کنند. تاکیدات اخیر 
رئیس قوه قضائیه هم در همین رابطه بود که فریب برخی از افراد که آنها را تهدید 
می کنند نخورند. در طول زمان دیدیم که برخی از افراد هســتند ایرانیان خارج 
از کشور را می ترسانند که اگر به ایران برگردید پرونده برایتان تشکیل می شود و 
بسیاری از این افراد در ایران اموالی دارند که این دلالان اموال آنها را به نام خود 
می کنند. این افراد وکالتنامه هایی برای پیگیری اموال از ســوی ایرانیان خارج از 

کشور می گیرند، اما نهایتاً اقدام به کلاهبرداری می کنند.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه در چند روز اخیر شاهد دو قتل تلخ 
»شــهادت یک مأمور ناجا و کشته شدن زن اهوازی« در کشور بودیم و همزمان 
با این اتفاق ها ســیل عظیمی از انتشار تصاویر حادثه رخ داد. چرا ر همین زمینه 
قانونــی نداریم و اگر هم قانونــی در این زمینه وجــود دارد ضمانت اجرایی آن 
چیســت؟ گفت: انتشــار این تصاویر و یا فیلم ها در فضای مجازی در رسانه ها 
ممنوع اســت. فضای مجازی متولیانــی دارد و متولیان فضای مجازی باید آنهارا 
رصد کند و مواردی که موجب جریحه دار شدن افکار عمومی می شود و مشاهده 

آن تصاویر بار روانی دارد را نباید اجازه داد در فضای مجازی پخش شود.
وی افزود: چنانچه پیشــگیری صورت نگیرد دستگاه قضایی چه با کسانی که 
منجر به این می شوند که فضای مجازی رها شود و چه کسانی که موجب جریحه 

دار شدن عفت عمومی می شود، برخورد می کند.
خداییان در پاسخ به سوالی در خصوص بازار بورس و همکاری سازمان بازرسی 
بــا هیات تحقیق و تفحص از ســازمان بورس گفت: بازار بورس در بســیاری از 
کشــورها یکی از امن ترین بازارها برای سرمایه است و ما همین انتظار را از بازار 
ســرمایه از کشور داریم اما در مدتی دیدیم شــاخص ها سقوط آزاد داشتند که 
بایــد متولیان رعایت جهاتی که بازار را در مســیر صحیح خــودش قرار گیرد را 
در دســتور کار داشته باشند. در ســازمان بازرسی برای برخی از مسئولان سابق 
بورس پرونده ای تشــکیل شــده و برای برخی از مسئولان نیز پرونده کیفری در 

حال تشکیل است.
وی در پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت پرونده کرسنت گفت: این پرونده 
با صدور کیفرخواســت به دادگاه ارسال شــده و استعلاماتی از برخی دستگاه ها 
صورت گرفته که پاســخ آنها واصل نشــده و در آینده به محض تکمیل پرونده، 

جریان محاکمات آغاز می شود.
ســخنگوی دستگاه قضا در پاسخ به سوالی درخصوص مجازات مزاحمت های 
تلفنی گفت: پیشــرفت های فناوری ضمن مزایایی که دارند مشکلاتی را هم به 
همراه دارند. بر این اساس تلفن و وسایل مخابراتی هم مستثنی نیستند و قانون 
گذار به این موضوع توجه کرده اســت و هر گونه مزاحمت تلفنی جرم اســت اما 

مجازاتی که دارد خفیف است و از یک ماه تا شش ماه حبس است.
وی یادآور شــد: از سال ۹۸ تا خرداد ۱۴۰۰، ۱۴۶ هزار مزاحمت تلفنی منجر 
به تشکیل پرونده داشتیم؛ یعنی این میزان پرونده تشکیل شده که ۸ هزار پرونده 
منتهی به صدور حکم به جزای نقدی شده و ۵ هزار و ۶۴۰ مورد مجازات حبس 
داشــتیم و حدود هــزار مجازات جایگزین حبس داشــتیم و مابقی یا در جریان 
رسیدگی هستند و یا با رضایت مختومه شده است. لازم است آموزش های لازم 
داده شود و قبل از تشکیل پرونده، مسئولان مربوطه می توانند تلفن مزاحمین را 

قطع کنند که البته این اقدامات هم جزو اقدامات پیشگیرانه محسوب می شود.
ســخنگوی دســتگاه قضا در پاسخ به ســوالی درباره انتقادات وارده به قانون 
بکارگیری ســلاح گفت: ما در حال حاضر قانونی تحت عنوان »قانون بکارگیری 
سلاح توسط مأمورین نیروهای مسلح در موارد ضروری« داریم که مصوب ۱۳۷۳ 
اســت. این قانون ظرفیت هایی دارد که می توان از ظرفیت های آن استفاده کرد 
مثلا در ماده ۳ این قانون مواردی که می توان از سلاح استفاده کرد تصریح شده 
اســت. البته این قانون، قانون جامع و کاملی نیســت و قانونی که سه دهه از آن 

گذشته است نیازمند اصلاحاتی است.
سخنگوی قوه قضائیه ادامه داد: لایحه ای درخصوص اصلاح این قانون در سال 
۹۵ به مجلس ارائه شده و در کمیسیون امنیت در حال بررسی است و امید است 

با اخذ نظر کارشناسان اصلاحات لازم صورت بگیرد.

اخبار کوتاه


